

DVB TV timetable

Sun	19:15	21:00	night repeat
Mon	10:15	15:15	21:00
Wed	10:15	15:15	21:00
Fri	10:15	15:15	21:00

“ဒီဗီဘီ ဒီဘိတ်” အချေအတင်
 ဆွေးနွေးပွဲ အစီအစဉ်ကို
 DVB Multimedia Group က
 စနေနေ့တိုင်း တိုက်ရိုက်
 ရိုက်ကူးပြီး ဒီဗီဘီရုပ်သံလိုင်းမှာ
 တစ်ဖက်ပါ အစီအစဉ်အတိုင်း

ထုတ်လွှင့် တင်ဆက်ပါတယ်။

DVB Debate ဟာ မိမိတို့ရဲ့ အတွေးအမြင် အယူအဆတွေကို လွတ်လပ်စွာ
 သဘောကွဲလွဲနိုင်ဖို့၊ အပြန်အလှန် နားလည်မှုတွေကို
 တည်ဆောက်နိုင်ဖို့၊ မြန်မာ့အနာဂတ် ပိုမိုကောင်းမွန်လာစေဖို့၊
 လူ့အဖွဲ့အစည်းအတွင်းမှာ ရှိနေတဲ့ ပြဿနာတွေကို အဖြေရှာနိုင်ဖို့၊
 လူတိုင်းပါဝင်နိုင်ပြီး မတူကွဲပြားတာတွေကို လက်ခံပေးနိုင်ဖို့၊
 အချေအတင်ဆွေးနွေးတဲ့ ယဉ်ကျေးမှုပေါ်ထွက်လာစေဖို့ ရည်ရွယ်ပါတယ်။

မီဒီယာတွေနဲ့ အသင်းအဖွဲ့တွေကိုလည်း အခုလို လွတ်လပ် ပွင့်လင်းတဲ့
 ဒီဘိတ်ရဲ့ အချေအတင် ဆွေးနွေးပွဲမှာ ပါဝင်ဖို့ကို ဖိတ်ခေါ်ပါတယ်။
 အပတ်စဉ် သတင်းထုတ်ပြန်ချက်များ၊ သတင်းဓာတ်ပုံများနဲ့
 ဒီဘိတ်ကာတွန်းကို ရုပ်သံရိုက်ကူးပြီး မကြာခင်မှာပဲ ဒီဗီဘီဒီဘိတ်ရဲ့
 ဖွဲ့စည်းတည်ထောင်မှုများနဲ့ ပတ်သက်ဆိုင်ရာ ကြည့်ရှုနိုင်ပါတယ်။

DVB DEBATE



ယခုအပတ် ဆွေးနွေးပွဲအတွက် မေးခွန်းကတော့

"What are our consumer rights?"

ဖြစ်ပါတယ်။

- ❖ မှတ်ချက်ပေးလိုတာ၊ အကြံပြုလိုတာနဲ့ မေးမြန်းလိုပါက ရုံးချိန် အတွင်း ဖုန်းနံပါတ် ၀၁ ၉၀၀၀ ၄၈၈ နဲ့ debate@dvb.noကို ဆက်သွယ်ပြီး အဖွဲ့ဝင်တစ်ဦးဦးထံ မေးမြန်းနိုင်ပါတယ်။

ဒီတစ်ပတ်မှာတော့ "စားသုံးသူအခွင့်အရေး ဘယ်လောက်ထိရနေပြီလဲ" ဆိုတဲ့ ခေါင်းစဉ်နဲ့ ဒီဗွီဘီဒီဘီဘီကို ဆွေးနွေးကြမှာ ဖြစ်ပါတယ်။

နေ့စဉ်နဲ့အမျှ စားသောက်သုံးစွဲနေရတဲ့ အစားအစာတွေ၊ အသုံးအဆောင်တွေဟာ ကျန်းမာရေးနဲ့ မညီညွတ်ဘူး။ စံချိန်စံညွှန်းမမှီဘူး ဆိုတာကို မြန်မာနိုင်ငံမှာပြောလာတာ နှစ်ပေါင်းမနည်းတော့ပါဘူး။ စားသုံးရန်မသင့်ဆိုပြီး အစိုးရကကြေငြာခဲ့တဲ့ စားသောက်ကုန်တွေ အများအပြား ရှိခဲ့ပေမယ့် လက်လှမ်းမမှီတဲ့ နေရာဒေသတွေမှာတော့ တားမြစ်ထားတဲ့ စားသောက်ကုန်တွေကို ဆိုင်တွေပေါ်မှာ ရောင်းချနေဆဲပါ။

စားသုံးသူအကာအကွယ်ပေးရေး ဥပဒေထဲမှာ မည့်သည့်စီးပွားရေးလုပ်ငန်းရှင်မဆို ပြဌာန်း ချက်တစ်ရပ်ရပ်ကို ဖောက်ဖျက်ကျူးလွန်ကြောင်း ပြစ်မှုထင်ရှားလို့ စီရင်ခြင်းခံရပါက သုံးနှစ်ထက်မပိုသော ထောင်ဒဏ်ဖြစ်စေ၊ ကျပ်သိန်းငါးဆယ်ထက် မပိုသောငွေဒဏ်ဖြစ်စေ ချမှတ်ခံရမယ်လို့ ဖော်ပြထားပေမယ့် ဥပဒေချိုးဖောက်တဲ့ လုပ်ငန်းရှင်တွေကို ပြစ်ဒဏ်ပေး တယ်ဆိုတဲ့ သတင်းတွေကို မကြားရပါဘူး။

အာမခံချက်၊ လုံခြုံစိတ်ချရမှု ဘာမှမပေးနိုင်တဲ့ စားသောက်ကုန်၊ ဆေးဝါး၊ အသုံးအဆောင်နဲ့ နည်းပညာပစ္စည်းတွေဟာ မြန်မာနိုင်ငံကို အလုံးအရင်းနဲ့ ဝင်ရောက်နေတာပါ။ ဒါတွေကို တိတိ ကျကျစစ်ဆေးသွားဖို့အတွက် ပြည်နယ်တိုင်းဒေသကြီးကနေ မြို့နယ်၊ မြို့နယ်ကနေ ရပ်ကွက်၊ ကျေးရွာတွေထိအောင် စားသောက်ကုန်စစ်ဆေးရေး အဖွဲ့တွေ အများအပြား လိုအပ်ပါတယ်။ ဒါ့အပြင် ပြည်သူလူထုကိုလည်း မိမိတို့မှာ စားသုံးသူအခွင့်အရေး ဘယ်လောက်ရှိတယ်ဆိုတဲ့ အကြောင်း အစိုးရနဲ့အရပ်ဖက်အဖွဲ့အစည်းတွေပေါင်းပြီး ပညာပေးရေးလုပ်ငန်းတွေကို အရှိန်အဟုန်မြှင့်ပြီး လုပ်ဆောင်ဖို့ လိုအပ်ပါတယ်။

မြန်မာနိုင်ငံကို စားသုံးဖို့မသင့်တဲ့ ကုန်ပစ္စည်းတွေ အများဆုံးဝင်ရောက်နေတဲ့လမ်းကြောင်းက တရုတ်နဲ့ အိန္ဒိယဘက်က ဖြစ်တယ်လို့ စီးပွားရေးနဲ့ ကူးသန်းရောင်းဝယ်ရေးဝန်ကြီးဌာနက ထုတ်ပြန်ထားပါတယ်။ တရားမဝင်ကုန်သွယ်မှု တားဆီးတိုက်ဖျက်ရေး ဗဟိုကော်မတီ (Mobile Team) ကို ၂၀၁၅ နှစ်ကုန်ပိုင်းမှာ ဖျက်သိမ်းခဲ့တာကြောင့် ဈေးကွက်အတွင်း သုံးစွဲရန် မသင့်တဲ့ စားသောက်ကုန်နဲ့ပစ္စည်းတွေ ပိုပြီးပျံ့နှံ့နိုင်တယ်လို့ ပညာရှင်တွေက သုံးသပ်ပါတယ်။ လက်ရှိပြည်တွင်းဈေးကွက်က စားသောက်သုံးစွဲရန်မသင့်တဲ့ အစားအသောက်၊ အလှကုန်နဲ့ ဆေးဝါး ၇၀ ရာခိုင်နှုန်းကျော်ဟာ အိမ်နီးချင်းနိုင်ငံတွေက တရားမဝင် ဝင်ရောက်နေတာပါ။

နိုင်ငံအဝှမ်း အခြေခံလူတန်းစားတွေ စားသုံးနေရတဲ့ အစားအသောက်ရဲ့ ၇၀ ရာခိုင်နှုန်းကျော် မှာ သန့်ရှင်းမှုမရှိသလို ၄၀ ရာခိုင်နှုန်းကျော်မှာ အန္တရာယ်ရှိတဲ့ အစားအသောက်နဲ့ ဆိုးဆေး အပါအဝင် တခြားဘေးဥပါဒ် ဖြစ်စေနိုင်တဲ့ ဓာတ် ပစ္စည်းတွေ ပါဝင်နေပါတယ်။ မြန်မာနိုင်ငံမှာ လည်ပတ်နေတဲ့ စားသုံးဆီတွေရဲ့ ၈၀ ရာခိုင်နှုန်းကျော်ဟာ ရောနှောဆီများ ဖြစ်နေပြီး စားသုံး ရန် စံချိန်မမှီပါဘူး။

၂၀၁၃ စာရင်းတွေအရ ဒေသတွင်း အာရှပစိဖိတ် ၂၂ နိုင်ငံရဲ့ အစားအသောက်နဲ့ ဆေးဝါး တွေရဲ့ ဘေးကင်းလုံခြုံမှု အညွှန်းကိန်းမှာ မြန်မာနိုင်ငံဟာ အောက်ဆုံးမှာ ရှိနေတယ်လို့ ဖော်ပြထားပါတယ်။ ကမ္ဘာ့ကျန်းမာရေးအဖွဲ့ (WHO) စစ်တမ်းအရ ကမ္ဘာပေါ်မှာ အစား အသောက်ကြောင့် ရောဂါရပြီး သေဆုံးသူမှာ ထက်ဝက်ကျော် ရှိနေပါတယ်။

အမျိုးသားအဆင့် အစားအသောက်လုပ်ငန်းကို တာဝန်ယူထားရတဲ့ FDA မှာ ကျန်းမာရေး ဝန်ကြီးဌာနရဲ့ ဘတ်ဂျက်ငွေ အနည်းဆုံးရတဲ့ ဌာနခွဲတစ်ခုဖြစ်ပြီး ၂၀၁၃ မှာတော့ ဌာနခွဲ အဆင့်ကနေ ဦးစီးဌာနအဆင့်ကို ပြောင်းလဲခဲ့ပါတယ်။ ဒါ့အပြင် ဖွဲ့စည်းအုပ်အရ ဝန်ထမ်း ၂၈၀၀ ရှိရမယ့် နေရာမှာ ဝန်ထမ်း ၄၀၀ ကျော်နဲ့သာ လည်ပတ်နေရတာပါ။ ပြည်တွင်း စားသောက်ကုန်တွေ ဘေးအန္တရာယ်ကင်းရှင်းဖို့ အစားအသောက်နဲ့ ဆေးဝါးကွပ်ကဲရေး ဦးစီးဌာန ဓာတ်ခွဲခန်းအပြင် အစိုးရနဲ့ ပြည်သူတွေ လက်ခံယုံကြည်စိတ်ချရတဲ့ ဓာတ်ခွဲခန်းတွေ ရှိလာဖို့လည်း လိုအပ်ပါတယ်။

စားသုံးသူအကာအကွယ်ပေးရေးနဲ့ သက်ဆိုင်တဲ့ ဥပဒေတွေကို အာဆီယံနိုင်ငံအများစုမှာ ရေးဆွဲပြဌာန်းပြီးသား ဖြစ်ပါတယ်။ နိုင်ငံအတွင်း တင်သွင်းလာတဲ့ စားသောက်ကုန်အပါအဝင် ကုန်ပစ္စည်းမျိုးစုံကို စားသုံးသူအကာအကွယ်ပေးရေး သတ်မှတ်ချက်နဲ့ ညီညွတ်မှု ရှိ မရှိ အထူးကြပ်မတ် စစ်ဆေးမှုပြုလုပ်ပြီးမှသာ ရောင်းချခွင့် ပြုကြပါတယ်။

၂၀၁၄ ခုနှစ် မတ်လမှာ ပြဌာန်းခဲ့တဲ့ စားသုံးသူအကာအကွယ်ပေးရေးဥပဒေက စားသုံးသူအခွင့်အရေးကို အပြည့်အဝ ကာကွယ်ပေးနိုင်ခြင်းမရှိတာကြောင့်အသစ်ပြန်လည် ရေးဆွဲသွားဖို့ ပြင်ဆင်နေကြပါတယ်။

သူတို့အမြင်

"ဒီမသန့်ရှင်းတဲ့ အစားအသောက်ရာခိုင်နှုန်း အတော်များများကို ကျွန်တော်တို့ ကျိန်းသေပေါက် စားသုံးနေရတာပဲ။ အကျိုးဆက်က ကျွန်တော်တို့မျိုးဆက်တွေ ဉာဏ်ရည် ချို့တဲ့လာမယ်။ ထွားကျိုင်းမှု လျော့နည်းလာမယ်။" (အာဟာရပညာရှင် ဒေါက်တာမျိုးသန်း)

"တကယ်တော့ အစားအသောက်ဆိုတာ အမျိုးသားရေး အဆင့်ပျံ့။ တစ်မျိုးသားလုံး ကျန်းမာကြံ့ခိုင်ရေးလို့ အော်ထားပြီး စုတ်ပြတ်သတ်နေတဲ့ အစားအသောက်တွေ၊ ယင်တလောင်းလောင်း၊ ဖုန်တထောင်းထောင်း အစာတွေ၊ ဆိုးဆေးတွေကိုပဲ ကျွန်တော်တို့ နေ့စဉ်မျိုချနေရတယ်" (အမည်မဖော်လိုသူ အရာရှိတစ်ဦး)

Information Links:
<http://www.7daydaily.com/>
<http://burma.irrawaddy.com/>